
Piętra  roślinne  w  górach  —
jak  zmienia  się  roślinność
wraz z wysokością?
Góry  niezmiennie  fascynują  nie  tylko  swoimi  szczytami  i
panoramami, ale też bogactwem natury, która zmienia się wraz z
wysokością. Dlaczego wędrując w górę, widzimy zupełnie inne
rośliny niż na dole? Czy zastanawiałeś się kiedyś nad tym
wędrując po górach?

W tym artykule zapraszam Cię w podróż po piętrach roślinnych,
które kształtują wyjątkowy charakter górskich krajobrazów.

Czym są piętra roślinne?
Piętra  roślinne  w  górach  to  naturalne  strefy  występowania
roślin, ułożone w zależności od wysokości nad poziomem morza.
Każde piętro ma charakterystyczną roślinność, dostosowaną do
warunków  klimatycznych  —  temperatury,  długości  sezonu
wegetacyjnego,  dostępności  wody  i  światła.

To  właśnie  dlatego  wędrując  po  górach,  przechodzimy  przez
„zielone  światy”,  które  różnią  się  od  siebie  niemal  jak
oddzielne ekosystemy.

Piętra roślinne w polskich górach
W naszych rodzimych górach, takich jak Tatry, Beskidy czy
Karkonosze, można wyróżnić kilka charakterystycznych pięter:

1. Pogórze (do około 500–600 m n.p.m.)

Dominuje  krajobraz  rolniczy,  łąki,  lasy  liściaste
(głównie dąb, grab, buk).
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Duża  aktywność  człowieka  —  wsie,  pastwiska,  pola
uprawne.

2. Regiel dolny (600–1200 m n.p.m.)

Przeważają  lasy  mieszane:  bukowe,  jodłowo-bukowe,  a
także świerki.
To właśnie tutaj często zaczynamy górskie wędrówki.

3. Regiel górny (1200–1550 m n.p.m.)

Dominują lasy świerkowe, odporne na surowe warunki.
Spotkać tu można borówki, wrzosy i mchowiska.

4. Kosodrzewina (1550–1800 m n.p.m.)

Zwarta  roślinność  krzewiasta  —  głównie  kosodrzewina,
czyli karłowata sosna.
Chroni glebę przed erozją i tworzy schronienie dla wielu
gatunków zwierząt.

5. Piętro halne (1800–2300 m n.p.m.)

Rozległe  murawy  wysokogórskie  —  hale,  trawiaste
zbiorowiska.
Tu  królują  rośliny  przystosowane  do  ekstremalnych
warunków, np. sasanki, goryczki.

6.  Piętro  turniowe  (powyżej  2300  m
n.p.m.)

Surowa strefa skalistych szczytów.



Roślinność  bardzo  rzadka  —  porosty,  mchy,  nieliczne
gatunki alpejskie.

Dlaczego piętra roślinne są ważne?
Piętra  roślinne  są  nie  tylko  fascynującym  zjawiskiem
przyrodniczym.  Mają  też  ogromne  znaczenie  dla:

Zachowania bioróżnorodności — każda strefa wspiera inne
gatunki.
Regulacji klimatu — roślinność wpływa na retencję wody i
temperaturę.
Bezpieczeństwa krajobrazu — korzenie roślin stabilizują
glebę przed osuwiskami.

Świadomość tych procesów pozwala lepiej zrozumieć i szanować
delikatne ekosystemy gór.

Piętra roślinne w górach świata
Wysokie  góry,  takie  jak  Alpy,  Andy  czy  Himalaje,  również
prezentują  układ  pięter  roślinnych  —  choć  przebieg  stref
zależy od lokalnego klimatu. Np. w Andach występują paramos —
unikalne, wilgotne łąki wysokogórskie, a w Himalajach piętro
turniowe zaczyna się znacznie wyżej niż w Europie.

Podczas  każdej  górskiej  wędrówki  warto  zwrócić  uwagę  na
zmieniającą się roślinność. Pozwoli Ci to lepiej zrozumieć
otaczający Cię świat �
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